
 

 

Energibesparelsessprintet i Cesena: 
Brug kampagnen til at engagere 

borgerne i klimaindsatsen 
 

 
 
Fra vores serie "Building on the Sprint": Den italienske by Cesena bruger 
sprintet til at øge deres klimakommunikation og engagere unge i deres 
grønne omstilling.  
 

I kølvandet på den energikrise, der blev udløst af Ruslands invasion af Ukraine, viste 
Byernes energibesparelsessprint sig at være en vigtig kampagne for at mobilisere byer 
og styrke dem i deres bestræbelser på at gennemføre nødforanstaltninger for 
energibesparelse. Den italienske by Cesena var en aktiv deltager i Sprintet fra 
begyndelsen. Ikke alene reagerede de på den umiddelbare krise, men de benyttede også 



 

 

lejligheden til at styrke deres arbejde med borgerne og gøre dem til hovedpersoner i 
byens klima- og energitiltag. 

Vi talte med et medlem af Cesenas miljøråd, Francesca Lucchi, for at finde ud af mere 
om, hvordan byen tog ejerskab over kampagnen Byernes energibesparelsessprint, og 
hvordan den har bidraget til deres langsigtede energi- og klimahandlingsplan. 

 
 

Hvilke af de foranstaltninger, som Cesena har truffet i 
forbindelse med energibesparelsessprintet, synes du har 
været mest virkningsfulde? 
 
For det første har Sprintet fremhævet vigtigheden af at reducere gasforbruget, hvor vi 
begyndte med offentlige bygninger, men hvor vi også formidlede budskabet på alle 
planer, så det også omfattede private bygninger og husholdninger. Alt blev gjort med 
det formål at mindske regningerne (vi startede med et betinget tema), men også for at 
forbedre borgernes livskvalitet og beskytte miljøet.   
 

Hvilke resultater har du kunnet se, at 
energibesparelsessprintet har medført? 

 



 

 

Delvist takket være Sprintet har vi installeret nye systemer i mange offentlige 
bygninger: Vi har et løbende vedligeholdelses- og renoveringsprojekt fra år til år, og det 
fortsatte i år.  Samtidig lancerede vi kommunikationskampagner. Alt dette førte til en 
reduktion af det offentlige forbrug med 28 % i løbet af vintersæsonen. Og jeg synes, det 
er et vigtigt og meget konkret og håndgribeligt resultat for os. 

Hvordan har I engageret borgerne i 
energibesparelsessprintet og fået dem til at tage ejerskab? 
 
Vi startede i skolerne. Vi mener, at skoler er et vigtigt kommunikationsknudepunkt, og vi 
har inddraget flere af skolerne i vores by og mange elever. Samtidig aktiverede vi 
kommunikationskampagner, der var altomfattende med det formål at overføre viden om 
og færdigheder i korrekt brug af energi til alle. “Sportello per l’energia” (energikontor), 
der er oprettet af Energie per la Città, har til formål at skabe og give færdigheder i 
bæredygtig energi.   
 

Hvad var borgernes og især de unges og elevernes 
generelle reaktion på Sprintet? 
 
Vi fik positiv respons, og borgerne involverede sig aktivt, især i skolerne og blandt 
eleverne. De lavede videoer, plakater og billeder om klimaforandringer og bevidst 
energiforbrug. Jeg synes, det er et vigtigt aspekt, og at det er afgørende at inddrage de 
unge for at skabe positiv kommunikation i vores by og for at give fremtidige borgere 
den rigtige viden. 
 

Kan du give konkrete eksempler på nogle af de projekter, 
der er organiseret i skolerne som en del af Sprintet, og 
som du mener er værd at fremhæve? 
 
Vi har lavet workshops med de studerende, men frem for alt også med lærerne. Jeg tror, 
at det er det, der sikrer kontinuitet i kampagnerne – at vi uddanner og fremmer 
bevidstgørelse hos lærergrupperne i vores by. Det er et tegn på kontinuitet og 
videreførelse af projekterne. Samtidig udførte vi forskellige aktiviteter, også praktiske, 
for at give børnene mulighed for at eksperimentere og tænke. Vi startede med simple, 



 

 

praktiske opgaver, f.eks. at bygge papirhuse, for at give dem mulighed for at tænke over 
energispørgsmål og problemer med energiforbruget i private hjem. 
 

 
 

Hvilke råd vil du give andre byer om de bedste måder at 
øge bevidstheden på og engagere borgerne i 
energibesparelse? 
 
Jeg mener, at byernes rolle er afgørende. Netværk i byer starter med det formål at skabe 
kollektiv bevidsthed, og i byerne kan man altid smøge ærmerne op og gå i gang som de 
første, og så derefter forsøge at involvere andre lokale myndigheder på forskellige 
planer. Tværgående kommunikation er helt sikkert et vigtigt aspekt, og det samme 
gælder alt, hvad der angår inddragelse af borgerne, lige fra gamificering til at prikke til 
folk – forsigtige skub, der stimulerer folk til at forbruge mindre og engagere sig i aktive 
politikker. Også set i lyset af den økonomiske effekt, som disse 
bæredygtighedspolitikker har. De er ikke kun forbundet med miljøet, men også med at 
forbedre borgernes livskvalitet. Jeg synes, at det er en anden, vigtig tiltrækkende faktor. 
 

Hvad har I lært af energibesparelsessprintet? 
 
Der har helt sikkert været øjeblikke af kollektive overvejelser, der presser os til at forstå, 
hvor vigtigt det er at gå i denne retning, nemlig at reducere energiforbruget. Jeg synes, 
at alle byer skal have det fremadrettede mål at forsøge at være selvforsynende, støttet 



 

 

af nationale og europæiske politikker på højt plan. Jeg synes, at Sprintet har givet os en 
god lejlighed til at starte i denne retning og overveje, hvor passende og nødvendigt det 
er, at vi fortsætter i samme retning. 
 

Hvilke Sprint-foranstaltninger planlægger I at fortsætte 
den kommende vinter? Hvad ønsker du skal integreres i 
den langsigtede strategi for håndtering af 
klimaforandringer? 
 
Næste vinter fortsætter vi med at arbejde omfattende med adfærdsændringer, hvor vi 
starter med offentlige bygninger. I år har nok været det første år, hvor vi virkelig 
arbejdede med adfærd, hvor vi gav os selv direktiver om, hvordan systemerne skal 
vedligeholdes, hvordan temperaturen skal reguleres ... Vi vil fortsætte på samme måde, 
fordi det er den eneste foranstaltning, der sammen med systemopgraderingerne faktisk 
fører til en forbedring af forbruget. Og jeg synes, at det skal være en del af vores aktive 
politikker hele vejen rundt, så vi gør det klart, at det, der gøres i den offentlige sektor, 
også kan gøres i den private sektor og i virksomhederne. 
 

Hvordan hænger det arbejde, i har udført i skolerne under 
Sprintet, sammen med den bredere strategi for at inddrage 
borgerne i klimaspørgsmål? 
 
Vi har været en del af Borgmesterpagten i noget tid nu. Vi har udarbejdet et SECAP, og 
vi har det ambitiøse mål at reducere forbruget med 30 % inden for de næste par år. Jeg 
synes, det er et andet grundlæggende element i at opnå langsigtede mål, hvor vi starter 
med unge, børn, skoler ... og hvor vi holder os in mente, at det er sådan, vi får flere og 
flere familier involveret. Det er os, borgerne, der producerer en betydelig mængde CO2 i 
en by. Det gør vi ved at bevæge os rundt og producere energi, ved at bo i vores hjem, 
arbejde osv. Med et skridt ad gangen skal vi nå ambitiøse mål, der får os til at blive et 
bæredygtigt samfund i sin helhed. 
 



 

 

 
 
Building on the Sprint: Europa holdt ud sidste vinter, men energikrisen fortsætter. Samtidig 
lægger de eskalerende farer i forbindelse med klimakrisen, såsom hedebølger, tørke og 
oversvømmelser, et stigende pres på lokale regeringer over hele kontinentet. Byernes 
energibesparelsessprint, der blev gennemført sidste vinter, viste den uadskillelige forbindelse 
mellem begge kriser og nødvendigheden af at bekæmpe dem sammen med fælles løsninger. 
Byerne, der står i spidsen for disse udfordringer, er blevet pionerer i forbindelse med 
vedtagelsen af disse foranstaltninger. Få inspiration fra Sprintets succeshistorier, og fortsæt 
med at spare på energien i din by, forberede dig på den kommende vinter og fremskynde 
fremskridtet mod klimaneutralitet. 


